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محمدرضــا باهنر دبیرکل جامعه اســامی 
مهندســین گفت: برای بالا رفتن مشارکت، 
نهادهای مختلف کشور مأموریت دارند؛ هم 
دولت به صورت جامع و هم وزارت کشور هم 
به صورت خاص. همچنین شورای نگهبان و 
دســتگاه های نظارتی و … می توانند بسیار 
مؤثر باشند در اینکه مردم احساس کنند یک 
انتخابات آزاد رقابتی قدرتمند پیش رو دارند 
و باید گفت اینجا مسئله اجرای دقیق قانون، 

بسیار مهم است.
وی ادامه داد: آقایان شــورای نگهبان برای 
رســیدگی به صاحیت ها، ۳ واژه دارند یک 
می گویند احراز صاحیــت، دوم می گویند 
احراز عدم صاحیت، ســوم می گویند عدم 
احراز صاحیت یعنــی می گویند افرادی را 
ناصالــح نمی دانند ولی صاحیــت او را هم 
احراز نکردیم. درحالیکــه معتقدم در اینجا 
بایــد شــورای نگهبان کمی با ســعه  صدر 
برخورد کند. اگر واقعاً ســند و مدرکی علیه 
فردی هست به آن تکیه شود و گرنه در زمان 

انتخابات طومارهای زیادی علیه افراد نوشته 
می شود، شــایعه های زیادی درست کنند و 
نامه های مردمی هم به دستگاه های نظارتی 
می نویســند که عموماً این موضوع به خاطر 
رقابت های غیر ضروری سیاسی است و این 

اسناد عموماً اصالت ندارد.
وی درباره پیش بینی از آمار مشــارکت نیز 
اظهار داشــت: ببینید به عملکرد شــورای 
نگهبــان و وزارت کشــور بســتگی دارد. 
همچنین رســانه ملی می توانــد در این کار 
مفید باشــد تا آدم های صاحب نظر مختلف 
را به رســانه ملی بیاورد، میزگــرد بگذارد، 
مباحثه و مناظره بگذارد و جریانات مختلف 
سیاسی در برنامه ها شرکت کنند. همینطور 
احزاب و فعالان سیاسی و گروه های سیاسی 
می توانند نقش داشته باشــند و لازم است 
همه گروه های سیاســی و حتی آنهایی که 
منسوب به اصاح طلبی هستند بیایند پای 
صندوق های رأی تا رقابت پای صندوق های 
رأی شــکل بگیرد وگرنه در پای خیابان ها 

رقابت نیست، بلکه جنگ است.
نایــب رئیس ســابق مجلــس تصریح کرد: 
طبیعی است که نتیجه انتخابات هم برایمان 
مهم است و دوست داریم که اکثریت آن در 
مجلس دوازدهم در اختیار جریان اصولگرایی 
باشــد، اما حتماً اگر یک اقلیت اصاح طلب 
قدرتمنــد در مجلس داشــته باشــیم آنرا 
می پسندیم و قبول داریم و دوست داریم که 
این اتفاق بیفتد. بنده با تجربه ۲۸ ساله که 
در مجلس داشتم، اگر در مسائل دیگر نتوانم 
اظهار نظر کنم در خصوص مجلس می توانم 
بگویم و شهادت می دهم در آن مجالسی که 
یک اقلیت قدرتمنــد در برابرمان بود بهتر 
می توانســتیم مدیریت کنیم، چون با رقیب 

بهتر می توان کار و رشد کرد.
وی ادامــه داد: اینکه برخــی فکر می کنند 
که در مجلس نباید رقیب داشــته باشــیم 
درحالیکه این اشــتباه است. من خود چند 
وقت پیش خدمــت آقــای قالیباف عرض 
کردم. البتــه زحمت کشــیدید به مجلس 
آمدید و موفقیت های خوبی هم داشتید اما 
دور اولی هســت که به مجلــس آمدید و از 
اشــکالات مجلس یازدهم آن است که یک 
اقلیــت قدرتمند ندارید. باهنر خاطرنشــان 
کرد: به عنوان یک فعال سیاســی می گویم 
که عاقمند هســتیم کــه اکثریت مجلس 
دوازدهم نصیب اصولگراها بشــود اما من با 
یک اختاف نسبت به بقیه اصولگراها دوست 
دارم یک اقلیت قدرتمند اصاح طلب هم در 

مجلس باشد.

وی اظهار داشــت: به عنوان جامعه اسامی 
مهندســین اعام می کنم که همزمان عضو 
شــورای ائتاف و عضو شــورای وحدت هم 
هســتم. با دوســتان پایــداری هم صحبت 
می کنیــم و اســتراتژی مــا وحــدت همه 
اصولگرایان اســت و این چشم انداز و هدف 
ماست؛ حالا ممکن است به ۱۰۰ آن نرسیم 
بلکه به ۷۰ تا ۸۰ درصد آن دست پیدا کنیم، 
لذا همه تاشمان را می کنیم تا همه جریانات 

اصولگرایی را به هم نزدیک کنیم.
این نماینده ادوار مجلس افزود: درخصوص 
جریان آقای لاریجانــی باید گفت این یک 
جریان تعریف شــده حقوقی نیســت یعنی 
آقــای لاریجانی یــک حزب نــدارد. آقای 
روحانــی یک حــزب تعریف شــده اعتدال 
توســعه دارد. اگرچــه آقــای روحانی عضو 
این حزب نیســتند اما همه می دانند عماً 
پدرخوانده حزب اعتدال و توسعه آقای دکتر 
روحانی هستند. البته اطراف آقای لاریجانی 
یک ســری فعالیت هایی می شــود اما اینکه 
آنها تحت ایــن عنوان به صحنــه بیایند و 
لیست بدهند یا بخواهند ائتافی بکنند بنده 
اطاعی ندارم. چون ایشــان حزبی ندارند و 

نشنیدم که حزبی داشته باشند.
درحالیکه مثاً آقای قالیباف خود یک حزب 
دارند. در عین حال باید گفت این موضوعات 
بیشتر در رسانه ها شــایع است. حالا اینکه 
اگر آقای لاریجانــی بخواهد با دیگران کنار 
یکدیگر بنشــینند و یک لیســتی را تعیین 

کنند و اعام کنند را من اطاع ندارم.

وی اظهــار داشــت: بایــد بگویــم جریان 
اصولگرایی شــامل شــورای ائتاف، شورای 
وحدت، پایداری و شــریان و … هســتند؛ 
البتــه برخی از آنها گفتنــد که می خواهند 
لیست مستقل بدهند اما امیدوارم که این ها 
کنار هم جمع شــوند و یک لیست مشترک 

بدهند.
باهنــر همچنین درباره ورود احمدی نژاد به 
انتخابات نیز تصریح کرد: خیر، ایشان گفتند 
که من ورود پیدا نمی کنم و بیش از این هم 

اگر سوال دارید از خودشان بپرسید.
وی همچنیــن درباره اینکــه برخی مواضع 
آقای خاتمی رادیکال شده است، گفت: واقع 
قضیه این اســت که آقای خاتمی باید کمی 

رعایت بکند. 
قطعاً در حرف ها حرف منطقی پیدا می شود 

که حتماً این طور است.
امــا زمانی که همه حرف هــا را در کنار هم 
قرار می گیرد ممکن اســت که دشمن سوء 
اســتفاده کند و شــاید آقــای خاتمی هم 

قصدشان این نباشد. 
بنابرایــن خطاب من به آقــای خاتمی این 
اســت که کاری با نیت ســخنان وی ندارم، 
ولی ایشان باید دقت کنند که مخاطب چه 
چیز از سخنان شما برداشت می کند؛ اینکه 
بخواهیم برخی سخنان را رادیکالیزه بکنیم 
۴۰ ســال سابقه انقاب نشــان می دهد که 
اینگونه مسائل مشــکات را حل نمی کند. 
راه حل جهاد تبیین و منطقی حرف زدن و 

ایجاد وحدت و انسجام ملت است.

ششــمین و هفتمین جلسه علنی مجلس وچهارمین روز 
رســیدگی به لایحه برنامه هفتم توسعه روز شنبه هشتم 
مهر به ریاست محمدباقر قالیباف رئیس مجلس برای ادامه 
بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه در دو نوبت برگزار شد. 
بررسی برنامه هفتم توســعه از روز دوشنبه سوم مهرماه 
در مجلس آغاز شــده و نمایندگان در دو شیفت صبح و 
بعدازظهر به بررسی برنامه پرداخته اند. محمدباقر قالیباف 
در جلسه علنی مجلس در نوبت عصر و در جریان  بررسی 
بند الحاقی به ماده ۱۱ لایحه برنامه هفتم توسعه گفت: در 
خود پیمان بریکس یکی از کارهای مهمی که انجام شده 
این بوده که سیستم ارتباطی بانک الکترونیکی جایگزین 
سوئیفت شده است. رئیس مجلس تاکید کرد: این سیستم 
اکنون فعال اســت و از اول ژانویه ما هم در این سیســتم 
عضو می شویم و فرصت بزرگی پیش روی ما می گذارد تا با 

کشورهای بزرگی کار کنیم. وی ادامه داد: ۳۰ درصد از کل 
حجم معامات ما با کشورهایی مانند چین، روسیه، هند 
و آفریقای جنوبی بوده که از این ظرفیت ایجاد شــده در 
پیمان بریکس می توان استفاده کرد و از این سیستم بانکی 
جایگزین بهره برد. قالیباف خاطرنشان کرد: فرصت بزرگی 
برای ما ایجاد شده است. در مجموعه بریکس این سامانه 
جایگزین سوئیفت می شــود و کشورهای عضو بریکس و 
سایر کشــورهایی که عاقه مند باشــند می توانند از این 

سیستم پیمان الکترونیکی بین بانکی بهره ببرند.
همچنین در جلســه صبح محمدباقر قالیباف در جریان 
بررســی بندی از لایحه برنامه هفتم توسعه که به مجوز 
مجلس به هیات عالی مولدسازی دارایی های دولت برای 
اولویت دادن به مولدسازی اموال بانک های دولتی مربوط 
می شــد، بیان کرد: در طول ۱۲ سال گذشته در خصوص 

مولدســازی، قانون وجود داشته است اما در لایحه برنامه 
هفتم توسعه نیز مصوبه سران قوا در خصوص هیات عالی 
مولدسازی، به قانون تبدیل شــده است. در ادامه جلسه 
صبح در جریان رســیدگی به جزئیات گزارش کمیسیون 
تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه، رئیس مجلس در پاسخ 
به تذکر چندین نماینده دربــاره عدم پرداخت مطالبات 
گندم کاران، بیان کرد: درخصوص پرداخت مطالبات گندم 
کاران جلسه ای برگزار شده و در آن جلسه رئیس سازمان 
برنامه و بودجه نیز حضور داشتند. براساس پیگیری های 
انجام شــده حداکثر ظرف ۱۰ روز آینده کل بدهی گندم 
کاران پرداخت خواهد شــد. قالیباف همچنین با اشاره به 
تذکر برخی نمایندگان درباره لزوم رســیدگی به وضعیت 
بازنشستگان در برنامه هفتم توسعه با تاکید بر اینکه حتماً 
در برنامه به مباحث ایثارگران، کارگران و بازنشســتگان 

توجه داریم، گفت: اینها از موضوعاتی اســت که حتماً در 
برنامه درباره آنها سکوت نکردیم و دولت و مجلس حتماً 
چارچوب هایی را دنبال می کنند که بتوانیم این مسائل را 
پیش ببریم. در جریان بررسی بندی از این لایحه مربوط 
به پرداخت بدهی دولت به بانک ها، رئیس مجلس با اشاره 
به اهمیت موضوع گفت: از ۷۰۰ همت بدهی شرکت های 
دولتی به بانک ها ۵۰۰ همت آن متعلق به شــرکت نفت 
اســت، باید مشخص شود که چرا در طول سال های قبل 

شرکت نفت این بدهی را پرداخت نکرده است.

باهنر:

شورای نگهبان سعه صدر داشته باشد

رئیس مجلس:

سامانه بریکس جایگزین سوئیفت می شود

توضیحات معاون امنیتی وزیر کشور 
درباره وقایع زاهدان

سید مجید میراحمدی معاون امنیتی انتظامی وزیر کشور گفت: بعد از  شکست 
پروژه معاندین و ضد انقاب در ۲۵ شهریور امسال که ضدانقاب تاش زیادی 
به خرج دادند تا مجدداً  آشوب و اغتشاشات را در کشور شعله ور کند ولی با بی 

اعتنایی محض مواجه شدند.
وی با بیان اینکه یاس و ناامیدی بر معاندین و ضدانقاب چیره شــده اســت، 
تصریــح کرد: آن ها تاش کردند با فراخوان سراســری و با اســتفاده از همه 
ظرفیت هایشان برای شرکت در نماز جمعه این هفته زاهدان و ایجاد اغتشاش 
و درگیری بعد از اتمام خطبه های نماز جمعه و تکرار ســناریوی حوادث سال 
گذشته و کشته سازی، مجدداً ناامنی و آشوب را در این استان رقم بزنند و آن 
را به سایر شهرهای کشور نیز توسعه دهند و به اغتشاش گران تنفس مصنوعی 

بدهند.
میراحمدی تصریح کرد: اما مردم زاهدان در قبال این فراخوان ها هوشیار بودند 
و بعد از اتمام نماز جمعه به جز ۳۰ ــ ۴۰ نفر اراذل و اوباش که شــعارهایی 
سر دادند با بی اعتنایی سایرین مواجه و از ترس به داخل مسجد برگشتند تا از 

برخورد و دستگیری نیروهای امنیتی و انتظامی در امان باشند.
وی افزود: بقیه نمازگزاران با آرامش و بدون هرگونه اقدامی و بی اعتنایی کامل 
محــل را ترک کردند و این هم شکســت دومی بود که ضد انقاب بعد از ۲۵ 
شــهریور با آن مواجه شــد. بنگاه های دروغ پراکنی اینترنشنال و بی  بی سی 
درحال انتشار اخبار کذبی هستند که دروغ محض است شهر در شرایط کامل 

عادی و آرام است.

ایران به دنبال چیزی شبیه به استارلینک است
کارشــناس دفاعی اینترنشــنال طی مصاحبه ای پیش بینی کــرد ایران در 
حال هدف گذاری برای رســیدن به منظومه ای از ماهواره هاست که شبیه به 

استارلینک است.
اینترنشــنال بارها تاش کرده اســت موفقیت های جمهوری اســامی را با 
تردیدهایی مواجه کند. اما موفقیت ایران در پرتاب ماهواره نور ۳ امکان تحریف 

را از این رسانه ضدانقاب گرفت.
استارلینک شبکه ای از ماهواره هاست که پوشش سراسری جهان را در اختیار 
دارد. این مجموعه از ماهواره ها بنابر اعام طراحان آن خدماتی همچون اینترنت 

پرسرعت را در اختیار کاربران قرار می دهد.
ایران فعالیت های فضایی خــود را از دهه ۸۰ آغاز کرده و تاکنون ۱۰ ماهواره 

خود را با موفقیت در مدار قرار داده است.
ســردار حاجی زاده اعام کرده است تا سال آینده یک منظومه ماهواره ای در 

اختیار ایران قرار خواهد گرفت.

جمیله علم الهدی: 

من بانوی اول نیستم، همسر رهبری بانوی اول هستند
همسر رئیس جمهوری در یک سخنرانی خاطرنشان کرد که بانوی اول همسر 

رهبر معظم انقاب هستند نه او.
جمیله علم الهدی همســر رئیس جمهوری در سخنرانی جشنواره بین المللی 
خورشــید گفت: من تازه متوجه شــدم که بنده را به عنوان بانوی اول معرفی 
کردند. لازم است توضیح دهم در ساختار جمهوری اسامی، بانوی اول همسر 

رهبر معظم انقاب هستند.
وی افزود: سال هاست که آرزو می کنم بتوانم برای انتقال خاطرات ایشان کاری 
بکنم. خوشبختانه مشهدی ها کار خوبی کردند و آن اینکه منزل ایشان را تبدیل 

به موزه کردند.

انتقاد فضائلی از بکارگیری واژه »بانوی اول«
برای همسر رهبر انقلاب از سوی جمیله علم الهدی

مهدی فضائلی توئیتی در واکنش به سخنان جمیله علم الهدی همسر رئیس 
جمهوری درباره بانوی اول منتشر کرد. مهدی فضائلی عضو دفتر نشر آثار رهبر 
انقاب در توئیتی نوشــت: کم نبوده اند بانوان بزرگ و عالی قدری که در کنار 
مردان بزرگ نقش آفرینی کرده اند اما خطاست که دولتمردان برای تکریم آنها 

از الگوی نابجای بیگانگان کپی برداری کنند.

هدیه خاص روحانی اصلاح طلب به ابراهیم رئیسی
محمدعلی ابطحی فعال سیاسی اصاح طلب در کانال تلگرامی خود نوشت:

جناب آقای رئیسی، این نقد من هدیه به شماست. تبلیغات اطراف شما بسیار 
دستپاچه و ذوق زده است. تبلیغات اگر از وزانت برخوردار باشد، اثر گذار است. 
آقای رئیســی! اصا برای چی به نیویورک رفتید؟ نذر داشــتید؟ اگر این سفر 
پرهزینه، فقط به لغو یک تحریم می انجامید جای هزاران تشکر داشت. تاکید 
بیش از اندازه بر یک دستاورد، منحصرسازی دستاوردها در دولت شما، نادیده 
گرفتن کارهای دولت های گذشته، بنام زدن کارهایی که در حال اجراست به 

نام خود، ذوق زدگی از رفتارهای دولت و اعضای آن.
به عنوان نمونه: تاکید بر نماز شما در سفرهای خارجی که انگاری بقیه روسای 
جمهور تارک الصلوه بوده اند. جوری از حجاب همسر و اعضای زن هیئت همراه 
حرف زدن که انگاری بقیه خانمهای روســا و یا مسئولان زن در سفرها مینی 

ژوپ داشته اند.
و یا رفتار غیر وزین همراهان رسانه ای شما در سفر نیویورک با دیگر رسانه ها 
و موارد دیگرِ ذوق زدگی همه نشانه این است که مسئولان تبلیغاتی شما باید 
در کارهای خود تجدید نظر کنند و یا شما در مورد آنان تجدید نظر کنید. این 

ضعف را رهبری هم به دولت گوشزد کردند.

آقای مجری هم شاکی شد
محمدرضا باقری مجری صداوســیما در واکنش به اظهارات اخیر جمیله علم 
الهدی همسر ابراهیم رئیسی درباره بانوی اول ایران که گفته بود من بانوی اول 
نیستم، در توییتر نوشــت: قرار به انتخاب بانوی اول باشد، مادران و همسران 

شهدا در صدر لیست هستند، نه همسران مقامات سیاسی.

موضع جمهوری اسلامی درباره عبور کریدور زنگزور 
از ایران 

علی علیزاده با اشاره به تحولات قفقاز اظهار کرد: موضوع قفقاز مورد توجه تمام 
قدرت های منطقه ای و جهانی است. مطالبه اصلی آذربایجان اتصال به نخجوان 
و حاکمیت کامل بر قره باغ بود. درخواســت آذربایجــان این بود که به صورت 
کامل گروه های مسلح قره باغ خلع ساح شوند و هماهنگ با حاکمیت آذربایجان 
عمل کنند؛ گروه های شــبه نظامی شکل گرفته این را نمی پذیرفتند که بعد از 
عملیات های آذربایجان گروه های مسلح تعهد دادند که کاما خلع ساح شوند. 
وی اضافه کرد: براســاس سیاســت های اعامی آذربایجان مناقشه با ارمنستان 
تمام شــده ولی درخواست اصلی آذربایجان بحث ایجاد کریدور زنگزور و اتصال 
به نخجوان اســت؛ در جلسات بین مقامات نظامی ایران و آذربایجان، وزیر دفاع 
آذربایجان از قول رئیس جمهوری این کشــور تعهد داده که بحث ورود نظامی 
برای ایجاد کریدور زنگزور منتفی است و آذربایجان وارد پلن B شده است. پلن 

B ایجاد کریدور از داخل خاک ایران است.
علیزاده در عین حال گفت: البته کامل نمی توان بر روی حرف آذربایجان حساب 
کرد، اما این سیاســت اعامی آذربایجان اســت که وزیر دفاع این کشور از قول 

رئیس جمهورشان به تیم ایرانی گفته است.
این عضو هیات رئیســه کمیســیون امنیت ملی در مورد نظر ایران در خصوص 
اتصال کریدور از داخل جمهوری اســامی اظهار کرد: این پیشــنهاد جمهوری 
اسامی بوده و در زمان مرحوم رستم قاسمی وزیر وقت راه و شهرسازی قراردادی 
امضاء شــد که از داخل خاک ایران راهی به آنها داده شده و سرمایه گذارش هم 
آذربایجانی ها باشند این راه اجرا شده و اتصال از طریق خاک جمهوری اسامی 
ایران صورت گیرد. علیزاده توضیح داد: اتفاقا ایران از کریدوری که از داخل خاک 
ارمنستان باشد و مرزهای ما را محدود کند، مخالف است تقریبا در منطقه تمامی 
کشورها و حتی کشورهای غربی درباره ایجاد این کریدور به توافق رسیده بودند و 
ایران مانع اصلی بود، چون ایران می گفت محدودیت هایی در حوزه های من ایجاد 

شده و یک نوع خفگی ژئوپلیتیک برای ایران به وجود می آید. 

امنیتی

رویداد

دولت

مجلس

بررسی ســه گزارش مهم مرکزپژوهش های 
مجلس در ۱۰ ســال گذشته، حکایت از آن 
دارد که راهبرد تشدید مجازات های تحمیلی 
حجاب، در شــرایط فقدان همراهی جامعه با 
قانونگذار، به مواجه سخت جامعه با حاکمیت 

منجر خواهد شد.
به گزاش خبرآنایــن، لایحه جدید حجاب 
و عفــاف، بنا بر اظهــارات تحلیلگران حاکی 
از رویکرد قانونگذار به سیاســت های تنبیهی 
اســت. پیش از این در قانون قبلی، دادگاه ها، 
مرجع تشخیص بی حجابی یا بدحجابی بودند 
اما با تغییر ماهیت قانون و تخلف انگاری آن، 
حالا همانند تخلفــات راهنمایی و رانندگی، 
ضابطان قضایی از جمله پلیس نیز می توانند 
مرجــع تشــخیص مصادیق بــی حجابی و 
بدحجابی باشند. درهمین راستا حقوقدان ها 
می گوینــد، در مصوبــه جدیــد مجلس که 
در صــورت تایید شــورای نگهبان تبدیل به 
قانون می شــود، مراجع تشخیص بی حجابی 
نیز متعدد اســت. مدیران دولتی در ادارات، 
ضابطــان قضایی در خیابــان، اتحادیه ها در 
صنوف، صداوسیما در سینما و شبکه خانگی، 
وزارت علوم در دانشگاه ها و ... همگی مرجع 
تشخیص بی حجابی، بدپوششی و بدحجابی 
هستند و می توانند با اختیاراتی که قانونگذار 
بــه آنها داده، افراد را مجازات کنند. چه آنکه 
قانونگذار تعریف دقیقــی از این مفاهیم نیز 
ارائه نکرده که این موضوع به موجب برخورد 

سلیقه ای در اجرای قانون خواهد شد.
اما آیا رویکرد تنبیهی نمایندگان مجلس برای 
مجــازات افراد بی حجاب، موضــوع تازه ای 
است؟ پاسخ ســوال را باید در گزارشات های 

مرکزپژوهش های مجلس جست وجو کرد.
بررسی ها نشــان می دهد از ســال۱۳۹۰ تا 
۱۳۹۷، ســه گزارش مفصل علمــی درباره 
چگونگــی مواجهــه نماینــدگان مجلس با 
موضوع حجاب و عفاف تهیه شــده است. در 
این گزارشــات سناریوهای مختلف بر مبنای 
داده های نظرســنجی ها و تجربیات گذشته 

بررسی شده است.
اما حالا که قانونگذار سیاست تنبیه و برخورد 
ســخت را انتخاب کرده، مــرور گزارش های 
کارشناسان مرکزپژوهش ها، چشم انداز دقیق 
تری از آنچه رویکرد فعلی نمایندگان مجلس 
برای تنبیه افراد بی حجاب را در نظر گرفته، 

پیش روی افکارعمومی قرار می دهد.
راهبرد اقناعی یا تحمیلی؟

مرکزپژوهش هــای مجلس در گزارشــی به 
شــماره۱۰۸۷۹ در تیرمــاه۱۳۹۰ با عنوان 
»ارزیابی راهبردهــای حجاب و عفاف«، بعد 
از بررســی دو راهبرد »اقناع« و »اجبار«، در 

نتیجه گیری نهایی می نویسند:
»کاربــرد راهبرد اقناعــی در ترویج حجاب 
و عفــاف منطقی تــر از اســتفاده از راهبرد 
تحمیلی اســت، زیــرا در راهبــرد اقناعی 
حکومت با اســتفاده از ابزارهای تشــویقی و 
اقدامات مختلف به ایجــاد نگرش مثبت در 
زمینه حجــاب در جامعه می پردازد. بنابراین 
در ایــن راهبرد، مردم بنابر دلایل منطقی به 
علت شناخت کارکردهای مثبت حجاب و آثار 
بدحجابی و دلایل احساســی ایجاد احساس 
مثبت به حجاب از طریق الگوسازی، به طور 
ارادی و بــا عاقه به حجــاب روی می آورند. 
البتــه کاربرد این در صورتی که برنامه ریزی 
نهادها  کان هماهنگی تمامی دســتگاه ها، 

و مخاطب ســنجی در آن رخ ندهد اثرگذار 
نخواهــد بود. از آنجا که در این راهبرد هدف 
ایجاد نگرش مثبت به حجاب و عفاف اســت 
در کوتاه مدت نمی توان شــاهد نتایج آن بر 

جامعه بود.«
هزینه های راهبرد تحمیلی حجاب

برای حکومت
کارشناســان مرکزپژوهش هــای مجلس در 
سناریوی دیگری، اجرای راهبرد تحمیلی را 
هم بررســی کرده اند. آنها معتقدند »غفلت 
از راهبــرد اقناعــی در برنامــه ریزی هــا و 
سیاستگذاری ها و اســتفاده صرف از راهبرد 
تحمیلی نه تنهــا منجر به کاهش بدحجابی 
نشــده بلکه ســبب شــکل گیری مقاومت 
درمقابــل این راهبرد و گســترش روزافزون 

بدحجابی در جامعه خواهد شد«.
از جملــه مواردی کــه در این گزارش پیش 
بینی شــده، عواقب اجبار و تحمیل قانون به 
مردم اســت که هزینه های آن را به حکومت 
وارد خواهد کــرد. مرکزپژوهش های مجلس 
پیش بینی کرده »در این شیوه چون به اجبار 
افــراد وادار به تغییر رفتار می شــوند )بدون 
اینکه نگرش آنها به حجاب تغییرکند(، تغییر 
رفتار واقعی صورت نمی گیرد و از آنجا که این 
طرح در گروه دوم ایجاد مخالفت های سیاسی 
را هم با نظام اسامی بر می انگیزاند می تواند 
هزینه هــای زیادی را بر جمهوری اســامی 

تحمیل کند«.
تشدید مجازات های حجاب

چه پیامدهایی دارد؟
مرکزپژوهش های مجلس در گزارش دیگری 
به شــماره۱۴۳۴۱ در تیرماه۱۳۹۴ با عنوان 
»اظهارنظــر دربــاره طرح حریــم حجاب و 
عفاف«، طرحــی را پیش رو دارد که همانند 
قانون جدید حجاب مصوب۱۴۰۲، سیاست 
تشــدید مجازات افراد بی حجاب را پیگیری 
می کرده است. آن زمان، کارشناسان معتقد 
بودنــد »مبنای نظری این تشــدید مجازات 
آن است که رابطه همبستگی مستقیم میان 
شــدت مجازات و بازدارندگی برقرار اســت 
براســاس این پیش فرض افزایش استفاده از 
شــبکه های ماهواره ای معلول ناکافی بودن 
میزان مجازات پیش بینی شده برای نصب و 
تعمیر تجهیزات ماهواره ای است. بر این مبنا 
شدت مجازات لزوما موجب منع مرتکبان از 

تکرار رفتار گذشته خواهد شد«.
مرکزپژوهش ها در نمونه دیگری به تشــدید 
مجازات موادمخدر و تجربــه پیامدهای آن 
برای جمهوری اسامی پرداخته و می نویسد 
»در موارد مشابه مانند قاچاق مواد مخدر که 
بیشــترین مجازاتها در مورد آنها اعمال شده 
ماحظه شــده که این افزایــش مجازات نه 
تنها موجب بازدارندگی لازم نشده است بلکه 
پیامدهای نابهنجار دیگری را به دنبال داشته 
تاجاییکه ابزارهــای کیفری را خنثی کرده و 
مواد شیمیایی خطرناک تری را جایگزین آن 

کرده است«.
به عبارت دیگــر کارشناســان معتقدند در 
موضوع بــی حجابی یا بدحجابــی به دلیل 
اینکه افزایش میزان مجازات مبارزه با معلول 
محسوب می شــود و نه با علت، این نگرانی 
ایجاد خواهد شــد که با افزایش جزای نقدی 
اراده مردم برای دورزدن قانون تقویت شــود. 
از نمونه هــای متــداول این موضــوع که در 
خیابان ها قابل مشــاهده است، انطباق ظاهر 

و آرایش موی دختران و پســران اســت که 
کسب و کار آرایشــگاه های زنانه را پر رونق 

کرده است.
تقلیل حجاب به تخلف نبستن کمربندایمنی

در قانــون جدید حجاب بیــش از ۴۰ مورد 
مجازات برای افراد پیش بینی شــده که این 
مجازات ها دایره ای وسیع از تنبیه و مجازات 
خبرنگاران،  ســلبریتی ها،  زیر۱۸سال،  افراد 
کارکنــان و کارمنــدان، صاحبان مشــاغل، 
رانندگان خودرو و موتورسیکلت، تاکسی های 
اینترنتی، شــرکت های حمل ونقل را در بر 

می گیرد.
اعمال مجازات  کارشناسان معتقدند »شیوه 
برای بدحجابان و کشف کنندگان حجاب به 
گونه ای است که در آن مسئله بدحجابی به 
رفتاری مشابه تخلفات راهنمایی و رانندگی 
تقلیل داده شــده کــه از طریــق پرداخت 
جریمه هــای اعمال شــده توســط مأموران 
راهنمایی و رانندگی قابل رفع است. این نحوه 
تسهیل مجازات، به معنای تقلیل حجاب به 
عنوان امری هویتــی و فرهنگی، به رفتاری 
خاف در سطح نبســتن کمربند ایمنی در 
خودرو پارک در محل پارک ممنوع و شــده 
اســت. این موضوع عاوه بر عادی ســازی 
مسئله و کاهش قبح اجتماعی آن، این تصور 
را ایجاد خواهد کرد که به راحتی با پرداخت 
پــول و جریمــه نقدی و یا توقیف ماشــین 

می توان از الزام حجاب تخطی کرد«.
معیار شرعی یا عرفی
برای قانون حجاب؟

مرکــز پژوهش های مجلس در گزارشــی به 
شــماره ۱۵۹۵۸ در تیرمــاه ۱۳۹۷ با عنوان 
»عوامل موثر بر اجرایی شــدن سیاست های 
حجــاب و عفاف« به بررســی ایــن موضوع 
پرداخته که مردم از قانون حجاب با معیارهای 
عرفی حمایت می کنند یا قانونی با معیارهای 

شرعی سفت و سخت؟

این موضوع از آنجــا اهمیت دارد که مراجع 
متنــوع و متکثری برای تشــخیص حجاب 
افراد در قانون جدید، دیده شده است. نتایج 
گزارش مرکزپژوهش های مجلس نشــان داد 
که »میان حدود شرعی و حدود عرفی حجاب 
فاصله ای وجــود دارد و این فاصله حاکی از 

برداشت متفاوت از حدود حجاب است«.
تشدید جرم انگاری

بررسی راهبردهای قانونگذاری برای حجاب، 
موضــوع مهمی بــوده که در ایــن گزارش 
پیگیری شده  ســال۱۳۹۷، مرکزپژوهش ها 
است. کارشناسان معتقد بودند برای پیگیری 
راهبرد جرم انگار سفت وسخت حجاب، نیاز 
به همراهی جامعه با قانونگذار است. همانند 
شرایط دهه شصت که جامعه خواهان حجاب 
حداکثری بوده اســت. این درحالیســت که 
نمایندگان مجلس در سال۱۴۰۲، در شرایطی 
قانــون حجاب و عفاف را بر مبنای تشــدید 
مجازات نوشــتند که اعتراضات بعد از فوت 
مهسا امینی، ماه ها کشور را در التهاب فرو برد. 
گزارش مرکز پژوهش ها در سال۱۳۹۷، تاکید 
می کند »هدف این ســناریو سخت تر کردن 
جرائم بی حجابی بــه منظور افزایش قدرت 
بازدارندگی و رفع موانــع پیش روی اجرای 
آن است انتخاب این سناریو مستلزم انسجام 
بالای اجتماعــی و ارزشــمندی حجاب در 
جامعه انسجام حاکمیت و جریان های سیاسی 
و نخبگانی در کشور در برخورد با بدحجابی 
و مطالبه بالای رعایت حجاب از سوی جامعه 
است با توجه به اینکه در حال حاضر شرایط 
فوق در جامعه وجود ندارد، پیامد اتخاذ چنین 
رویکرد، سیاستی تضعیف موقعیت حجاب در 
جامعه، اجرایی نشــدن سیاســت، احتمال 
ریزش بخش قابل توجهی از طیف خاکستری 
معتقد به حجاب عرفی به سمت بی حجابی 
است. بنابراین امکان پیگیری این سناریو در 

حال حاضر منتفی است«.

تغییر ارزشمندی حجاب
از شرعی به عرفی

براســاس گزارش مرکزپژوهش های مجلس، 
»حجاب شــرعی بــرای ۳۵ درصــد از افراد 
جامعه ارزشــمند است و تقریباً ۵۵ درصد از 
زنان حجاب عرفی را ارزشــمند دانســته اند 
در واقع نوعی حس بــی رغبتی درخصوص 
حجاب شرعی در میان بخشی از افراد جامعه 
ایجاد شــده که موجب می شود آنها بین دو 
گزینه حجاب عرفی و شرعی، حجاب عرفی 
را انتخاب کند«.این درحالیست که نتایج یک 
پیمایش مرکز پژوهش های مجلس درســال 
۱۳۹۷ از وضعیت حجاب در مدت ۱۳ سال، 
نشــان داد از فاصله سال۱۳۸۴ تا ۱۳۹۷ که 
شاهد اجرای سیاست های سخت در برخورد 
با پدیــده حجاب بودیم، نــه تنها موفقیتی 
حاصل نشده بلکه »زنان بدحجاب ۶۴ درصد 
جامعه و زنان باحجاب ۳۵ درصد افراد جامعه 

را تشکیل می دهند«.
سهم دستگاه های فرهنگی 
در وضعیت حجاب چیست؟

ناظران سیاسی معتقدند بعد از انقاب۵۷ با 
توسعه نهادهای فرهنگی و تبلیغی و تقویت 
مالــی آنهــا در بودجه های ســالیانه، انتظار 
می رفــت حجاب شــرعی در جامعه امروز با 
اقبال بیشتری مواجه شــود. اما قانونگذار با 
درک ناکارآمدی این دستگاه ها با چرخش به 
سمت سیاست های تنبیهی، به سوی تشدید 
مجــازات بی حجابی رفته اســت. موضوعی 
که به نظر می رســد به اســتناد گزارش های 
کارشناسی، در صورت عدم همراهی جامعه، 
حکومــت را با چالش های جدی سیاســی و 
امنیتی مواجه خواهــد کرد. چالش هایی که 
تجربــه اعتراضات بعد از فوت مهســا امینی 
نشــان داد، در شرایط بحران، مسببان اصلی 
 وقایع، کنار می کشند و صرفا نظاره گر مواجه 

حکومت با مردم هستند.

تشدید مجازات ها چه پیامدی دارد؟

تنبیه به جای »اقناع« در لایحه حجاب


